



ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယီၤခိၣ်န့ၣ်သဝီပှၤ

တၢ်တီၣ်ဖျါထီၣ်ဘၣ်ဃးပယီၤအသုးခိၣ်သုးန့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်မၤကမၣ်ဝဲကွီၢ်မ့ၣ်ထီၣ်ဒါကညီကလုာ်ခူၣ်ဒီးကလုာ်ခူၣ်ဖိအ ဂၤသ့ၣ်တဖၣ်ဆူကီၢ်ကွၢ်မနံၣ် (Germany) အအိၣ်

လၢယနူၤအါရံၤ ၃၁ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်

ဖဲလၢယနူၤအါရံၤ ၂၀ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ် Fortify Rights ဒီးပှၤကီၢ်ပယီၤဖိ ၁၆ ဂၤတီၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလံာ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီး ပယီၤအသုးခိၣ်သုးန့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်မၤကမၣ်ဝဲကွီၢ်မ့ၣ်ဒ်အမ့ၢ်တၢ်မၤသံလီၤတူၢ်ကလုာ်, တၢ်ဒုးတၢ်ယါအကွီၢ်မ့ၣ်, ဒီးကွီၢ် မ့ၣ်ထီၣ်ဒါပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိန့ၣ်သ့ၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျါန့ၣ်စံၣ်ညီၣ်ပီတုာ်ဘျါခိၣ်သ့ၣ်အဖိလၢ ဆူကီၢ်ကွၢ်မနံၣ် (Germany) အအိၣ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်အံၤတမ့ၢ်ဝဲတၢ်တီၣ်ဖျါထီၣ်အဆိကတၢ်တဘျီလၢတၢ်ကသုးဟံးမူဒါအဂီၢ်ဘၣ်ဆၣ်သန့က့ မ့ၢ်ဝဲတၢ်တီၣ်ဖျါ ထီၣ်အခိၣ်ထံးကတၢ်တဘျီလၢအပၣ်ဃုာ်ဝဲဒီးကွီၢ်မ့ၣ်ထီၣ်ဒါကညီကလုာ်, ကလုာ်ခူၣ်ဆံးဖိအဂၤသ့ၣ်တဖၣ် ဒီးကွီၢ်မ့ၣ်လၢ တၢ်မၤကမၣ်ဝဲအီၤစးထီၣ်လၢသုးဟံးန့ၣ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤဖဲ ၂၀၂၁ နံၣ်လံာ်လံာ်လံာ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်ခွဲးဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် (CHRO), ကရူာ်နံၣ်ဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် (KnHRG), ဒီးတလၢဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် (HURFOM) တူၢ်လိာ်ဆိၣ်ထွဲတ့ၢ်ဝဲတၢ်ဟံး ထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အသီဝဲအံၤအသိး, ကညီဂွံဝိခွဲးယာ်ကရူာ် (KHRG) စ့ၢ်ကီးတူၢ်လိာ်ဒီးအၢၣ်လီၤလၢကမၤသကိးတၢ် ဒီးကွီၢ်ကွၢ်မနံၣ်အပှၤဘၣ်မူဘၣ်ဒါသ့ၣ်တဖၣ်လၢကဟ့ၣ်ထီၣ်ဝဲတၢ်အုၣ်သးဘၣ်ဃး ဒီးပယီၤသုးအတၢ်မၤကမၣ်ဝဲဟီၣ်ခိၣ် ဒီးဘျီကွီၢ်မ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအတီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အကျါန့ၣ်ပိာ်မုၢ်ပၣ်ဝဲဃုာ်ဒီးပိာ်ခွါပၣ်ဝဲတဆံၣ်န့ၣ်လီၤ. ပှၤတီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ် တဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဃုထၢထီၣ်အီၤလၢကလုာ်ခူၣ်န့ၣ်အကျါလၢကီၢ်ပယီၤအပှၤ ဒီးအဝဲသ့ၣ်အကျါန့ၣ်ပၣ်ဃုာ်ဝဲဒီးကညီ သဝီသးပှၤလီၤလံာ်တဂၤ, ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်လၢအအိၣ်မူဒီး, ဒီးပှၤလၢအထံၣ်ထွဲဝဲပယီၤသုးအတၢ်မၤကမၣ်ဝဲကွီၢ်မ့ၣ်သ့ၣ်တ ဖၣ်လၢကညီကီၢ်စဲာ်အပှၤန့ၣ်လီၤ. ကညီဖိလၢအတီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တဂၤစံးဘၣ်ဝဲ Fortify Rights ဒ်အံၤ, “ကီၢ်ပယီၤ အပှၤလီၤဆီဒ်တၢ်လၢကလုာ်ခူၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဆိးတၢ်အလီၤန့ၣ်, တၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤဂွံဝိခွဲးယာ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်ဝဲအ သးအါမးဒီးပှၤမၤကမၣ်တၢ်အခိၣ်သ့ၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲပယီၤသုးန့ၣ်လီၤ.” အဝဲတဲအါထီၣ်စ့ၢ်ကီးဝဲလၢ, “ပယီၤသုးသ့ၣ်တဖၣ်မၤ ကမၣ်ကွီၢ်မ့ၣ်ဘၣ်ဆၣ်တၢ်တဟံးထီၣ်အဝဲသ့ၣ်ဂွံဝိခိၣ်တဘျီဘၣ်. ပယီၤအသုးခိၣ်သုးန့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တူၢ်ဝဲတၢ်ကမၣ်ခိ ဖျါတၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်မၤကမၣ်ဝဲအပိန့ၣ်ယတထံၣ်ဘူနီတဘျီဘၣ်. ဃုာ်ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘျီပှၤတဝါအတၢ်မၤသကိးဒီးအတၢ် ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤဝဲတၢ်တီၣ်ဖျါထီၣ်ဂ့ၢ်ဝဲအံၤန့ၣ် ယဆၢမုၢ်လၢလၢတၢ်ကဟံထီၣ်ဝဲပယီၤသုးခိၣ်သုးန့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်ဝိန့ၣ် လီၤ. ယဆၢမုၢ်လၢလၢပကဒီးန့ၣ်ဘၣ်ဝဲတၢ်တြီတၢ်တြီန့ၣ်လီၤ.”

လၢလံာ်တီၣ်ဖျါအပူၤန့ၣ်, Fortify Rights ဒီးပုၤတီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဃုထီၣ်ဝဲကီၢ်က့ၢ်မန့ၣ်အပီၢ်ရီၤ လၢကမၤဝဲတၢ် ဃီထံသ့ၣ်ညါသမံသမိးဝဲပယီၤအသးခိၣ်သးန့ၢ်ဒီးပုၤအဂ့ၢ်အဂၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမၤကမၣ်ဝဲကီၢ်မ့ၣ်အာအာသီသီ ဒ်အဖျါ လၢတၢ်အုၣ်သးအပူၤအသးန့ၣ်လီၤ. အါန့ၢ်အန့ၣ် ပုၤတီၣ်ဖျါထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဃုထီၣ်ဝဲလၢတၢ်ကမၤဝဲတၢ်ဃီထံသ့ၣ် ညါသမံသမိးလၢအအိၣ်ဒီးအကျါအကျဲလီၤတၢ်လီၤဆဲး ဒ်သိးတၢ်ထၢဖျိၣ်ပာ်ဖျိၣ်အါထီၣ်ဝဲတၢ်မၤကမၣ်ကီၢ်မ့ၣ်အတၢ်အုၣ် သးဘၣ်ဃးဒီးပုၤလၢတၢ်န့ၢ်လၢအမၤကမၣ်ဝဲကီၢ်မ့ၣ်ဘၣ်ဆၣ်တၢ်တဖၣ်ဖျါထီၣ်ဒ်အီၤသ့ၣ်တဖၣ်ကသ့ဝဲအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ် ဃီထံသ့ၣ်ညါသမံသမိးလၢအအိၣ်ဒီးအကျါအကျဲလီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ် ကဲဘျူးကဲဖျိၣ်ဝဲဒၣ်လၢတၢ်ကမၤဝဲတၢ်ဃီထံသ့ၣ် ညါသမံသမိးဖဲလၢတၢ်မၤကမၣ်ဝဲကီၢ်မ့ၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ကဲထီၣ်ဝဲတၢ်မၤစၢၤဒ်သိးတၢ်ကသ့ၣ် ညါဘၣ်ဝဲတၢ်မၤကမၣ်ကီၢ်မ့ၣ်အက့ၢ်အဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်, စိကမိၤအတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဆီလီၤအကျါအကျဲပတီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်, မၤ စၢၤဝဲပီၢ်ရီၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်သိးကသ့ၣ်ညါအါထီၣ်ဘၣ်ဃးဒီးပုၤလၢတၢ်န့ၢ်လၢအမၤကမၣ်ကီၢ်မ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်, ဒီးဃုထံၣ်န့ၢ်ကျဲ လၢတၢ်ကဆီတလဲဝဲတၢ်ဟံးထီၣ်ပုၤဘၣ်ကီၢ်မ့ၣ်ဂ့ၢ်ဝဲအလီၢ်ဖဲလၢတၢ်သ့ၣ်ညါဝဲအဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဆိးတၢ်အလီၢ်အခါန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤနီၣ်မၤဃါလၢအဘၣ်တၢ်ထၢဖျိၣ်ပာ်ဖျိၣ်အီၤလၢပုၤဂ့ၢ်ဝဲဒဲးယာ်အတၢ်ကရၢကရိသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်အမ့ၢ် KHRG, လီၢ်ကပီၤက ရၢဒီးကရၢသဘျူသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကဲထီၣ်ဝဲတၢ်မၤစၢၤဖးဒိၣ်လၢတၢ်ကမၤဝဲတၢ်ဃီထံသ့ၣ်ညါသမံသမိးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤအဂီၢ် သ့ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢကညီကီၢ်စံာ်အပူၤန့ၣ် ပယီၤသးအတၢ်မၤကမၣ်ကီၢ်မ့ၣ်အာအာသီသီဒိၣ်ဒိၣ်မုၢ်မုၢ်ဒ်အမ့ၢ်တၢ်မၤသံလၢတအိၣ်ဒီးအဂ့ၢ်အ ကျါ, တၢ်မၤဆါပယွဲ, တၢ်ဒွဲၣ်အူထီၣ်သဝီဒီဖျါ, တၢ်မၤဟးဂီၤသဝီဖိသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်စုလီၢ်ခိၣ်ခိၣ်, တၢ်မၤန့ၢ်ဆူၣ်မၤတၢ်, ဒီးသွံၣ်ထံးမုၢ်ခွါတၢ်စုဆူၣ်ခိၣ်တကးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကဲထီၣ်ဝဲအသးအိၣ်လၢအန့ၢ်လၢအဆံတဖၣ်အဆံလံန့ၣ်လီၤ. KHRG မၤနီၣ်မၤဃါဝဲတၢ်မၤကမၣ်ကီၢ်မ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤအိၣ်အန့ၢ်သၢဆံလံ ဘၣ်ဆၣ်သန့ၣ်ပုၤမၤကမၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ် အိၣ်ဘၣ်ဒဲးဝဲမုၢ်မုၢ်ခုၣ်ခုၣ်ခိၣ်ဖျါတၢ်ပုၤအဝဲသ့ၣ်အတၢ်ကမၣ်ခဲလၢာ် ဒီးပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်တဒီးန့ၢ်ဘၣ်ဝဲတၢ်တီ တၢ်တြၢ်ဘၣ်. KHRG အိၣ်ကတီၢ်အသးလၢကဆီၣ်ထွဲမၤစၢၤဝဲတၢ်မၤဝဲတၢ်ဃီထံသ့ၣ်ညါသမံသမိးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤလၢကျဲ လၢအဝဲသ့ၣ်မၤစၢၤဝဲန့ၢ်သ့အပူၤ ဒ်သိးတၢ်မၤကတၢ်ကွံာ်ဝဲတၢ်ပုၤတၢ်ကမၣ်အံၤကန့ၢ်ကသ့အဂီၢ်, ဒ်သိးပုၤမၤကမၣ်ကီၢ် မ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ဒီးတၢ်ဟံးမူဒါ, ဒီးဒ်သိးပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်တီတၢ်တြၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤဝဲတၢ်ဃီထံသ့ၣ်ညါသမံသမိးဒီးတၢ်လိာ်ဘၢလိာ်ကီၢ်လၢအဟဲပိာ်ထွဲထီၣ်အံၤသ့လၢကီၢ်က့ၢ်မန့ၣ်အကီၢ်ဘျီၣ်အပူၤ န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲတၢ်လၢအရ့ဒိၣ်ဝဲဒိၣ်မးန့ၣ်လီၤ. တၢ်တီၣ်ထီၣ်ဝဲဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျါစံာ်ညီၣ်ပီတုအတၢ်ဂ့ၢ်ထီၣ်ဒါပယီၤသးဆူကီၢ်အၤရဲယံၤ တံနါ (Argentina) အကီၢ်ဘျီၣ်တခါဒီးကီၢ်ထၢရဲခံာ် (Turkey) အကီၢ်ဘျီၣ်တခါဘၣ်ဆၣ်သန့ၣ်က့, လၢတၢ်ကလိာ်ဘၢ လိာ်ကီၢ်ဝဲတၢ်မၤကမၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျါအကီၢ်မ့ၣ်အဂီၢ် ကီၢ်က့ၢ်မန့ၣ်အသဲးတၢ်ဘျူသန့ၣ်အဂီၢ်ဆူၣ်ဒိၣ်န့ၢ်ဒဲးထံကီၢ်လၢအ ဂ့ၢ်အဂၤတနီၤအသဲးတၢ်ဘျူသန့ၣ်လီၤ. ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဖျါစံာ်ညီၣ်ပီတုန့ၣ်ဝဲဒၣ်လၢ ကီၢ်မ့ၣ်တနီၤနီၤန့ၣ်အာဝဲဒၣ်ဒိၣ်မးတုၤ ဒၣ်လဲာ်လၢပုၤလၢအမၤကမၣ်ဝဲကီၢ်မ့ၣ်အဝဲန့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တၢ်လိာ်ဘၢလိာ်ကီၢ်အီၤတသ့ထဲလၢအကစၢ်ဒၣ်ဝဲအကီၢ်ပုၤ ဘၣ်. မ့ၢ်တခါတၢ်လိာ်ဘၢလိာ်ကီၢ်အဝဲသ့ၣ်လၢထံကီၢ်အဂ့ၢ်အဂၤအပူၤသ့ဝဲဒၣ်စ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ. ဒ်လဲာ်ဂ့ၢ်ဂ့ၢ်, လၢတၢ်က လိာ်ဘၢလိာ်ကီၢ်ဝဲတၢ်မၤကမၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘျီၣ်အကီၢ်မ့ၣ်အဂီၢ် ထံကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဝဲဒီးအသဲးတၢ်ဘျူသန့ၣ်အပတီၢ်လၢ အလီၤဆီလိာ်အသးန့ၣ်လီၤ. ကီၢ်အၤရဲယံၤတံနါအပူၤန့ၣ်သဲးတၢ်ဘျူလၢတၢ်ကဟံးထီၣ်ဝဲဂ့ၢ်ဝဲဘၣ်ဃးဒီးကီၢ်မ့ၣ်ဒ်အမ့ၢ်

တၢ်မၤသံလီၤတူၢ်ကလုာ်န့ၣ်တအိၣ်ဝဲဒ်သိးဒီးကီၢ်က့ၢ်မနံၣ်အသဲစးတၢ်ဘျုးပၤလီၤဃာ်ဝဲအသိးဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အပိၤလၢ ကီၢ်အၤရံၤယံၤတံၢ်နါအပူၤန့ၣ် ပုၤလၢအမၤကမၣ်ဝဲကီၢ်မ့ၣ်အဝဲန့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ် တၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ကမၣ်တအိၣ်ဝဲဘၣ်. တၢ်လိာ် ကီၢ်ဝဲပုၤလၢအမၤကမၣ်ကီၢ်မ့ၣ်ဒ်န့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ဘၣ်ဆၣ်သန့က့ တၢ်ကမၣ်လၢတၢ်ဟ့ၣ်အီၤန့ၣ်ကသန့ထီၣ်အသး လၢကီၢ်မ့ၣ်လၢအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်အမ့ၢ်တၢ်မၤသံ, တၢ်ဖိၣ်ဆူၣ်မၤတရီၤတပါ, မ့တမ့ၢ်တၢ်ဖိၣ်ဒုးဃာ်တၢ်လၢအတဖိးဒီးသဲစး ဘၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အဖိၣ်န့ၣ်လီၤ. မဲးသ့ၣ်စမံးသံ (Matthew Smith) လၢအမ့ၢ်ဝဲ Fortify Rights အပူၤန့ၣ်တၢ်စံးဝဲဒ်အံၤ, “ကီၢ်က့ၢ်မနံၣ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲလၢတၢ်အိၣ်သးလီၤဆီအပူၤဒ်သိးကမၤကတၢ်စၢၤဝဲတၢ်ပျၢ်ပူၤတၢ်ကမၣ်လၢကီၢ်ပယီၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်မၤဝဲတၢ်ဃိထံသ့ၣ်ညါအခဲအံၤန့ၣ် ကမၤလီၤတံၢ်စၢၤဝဲဒ်တၢ်ဟံထီၣ်ဝဲပုၤလၢအမၤကမၣ်ဝဲကီၢ်မ့ၣ်အအၢသီသီသ့ၣ်တ ဖၣ်အဂ့ၢ်ဝီ ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်ကမၣ်လၢကီၢ်က့ၢ်မနံၣ်အပူၤမ့တမ့ၢ်ထံကီၢ်လၢအဂၤတဘျုးဘျုးအပူၤန့ၣ်လီၤ.”

တၢ်ထဲးဂံၢ်ထဲးဘါလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျၢၣ်အပတီၢ်ဒ်သိးပယီၤအသးခိၣ်သးန့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကန့ၢ်ဟံမူဒါလၢကီၢ်မ့ၣ်လၢအမၤကမၣ် ဝဲအဂီၢ်န့ၣ်ပၣ်ဃုာ်ဝဲဒ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျၢၣ်ကီၢ်မ့ၣ်အကီၢ်ဘျီၣ် (ICC) အတၢ်မၤဝဲတၢ်ဃိထံသ့ၣ်ညါဘၣ်ဃးဒီးကီၢ်မ့ၣ်ထီဒါပုၤ ဟီၣ်ခိၣ်ဖိန့ၣ်ဆၣ်ဒ်အမ့ၢ်တၢ်နီၤဟးထီၣ်န့ၣ်ဆူၣ်ရီၢ်ဟ့ၣ်က့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဆူဘူကလါဒုးရံၤ (Bangladesh) အကီၢ် ဒီးကီၢ်ကံၢ် ဘံၢ်ယံၤ (Gambia) အတၢ်ဆူထီၣ်ဝဲဂ့ၢ်ဝီဘၣ်ဃးဒီးပယီၤအသးခိၣ်သးန့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်မၤကမၣ်ဝဲတၢ်မၤသံလီၤတူၢ် ကလုာ်အကီၢ်မ့ၣ်လၢရီၢ်ဟ့ၣ်က့ၢ်ကလုာ်အဖိၣ်ဆူဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျၢၣ်အကီၢ်ဘျီၣ် (ICJ) န့ၣ်လီၤ. ဒ်တၢ်ဟံးထီၣ်ဂ့ၢ်ဝီသ့ၣ်တဖၣ် အံၤဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲတၢ်မုၢ်လၢအသိး ကလုာ်ခူၣ်ဖိအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢကီၢ်ပယီၤအပူၤလၢအလဲၤခီဖျိတူၢ်ဘၣ်တ့ၢ်ဝဲပယီၤသး အတၢ်မၤဆါပယွဲဒီးတၢ်ဆီၣ်တၢ်မၤန့ၢ်ယံၤတ့ၢ်မးလံန့ၣ်ကြားန့ၢ်ဘၣ်စ့ၢ်ကီးတၢ်ဆီၣ်ထွဲမၤစၢၤအလၢအပုၤ ဒ်သိးအဝဲသ့ၣ် ကဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်တီတၢ်တြၢ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်သိးဒီးဖဲၣ်ဒရၢၣ်ပီၢ်ရီၢ်လၢကီၢ်က့ၢ်မနံၣ်အပူၤကဟံထီၣ်ဖိၣ်ထီၣ်ဝဲဂ့ၢ်ဝီအဝဲအံၤ ဒီးဆူထီၣ်အီၤဆူကီၢ်ဘျီၣ်လၢတၢ်သမံသမိးအဂီၢ် KHRG သးအိၣ်သ့ၣ်ထီၣ်ဝဲဒ်သိးတၢ်ကဆီၣ်ထွဲဝဲတၢ်ဟံးထီၣ်ဂ့ၢ်ဝီအ ဝဲအံၤန့ၣ်လီၤ.

လၢတၢ်ဆဲးကျိးအဂီၢ် -

စီၤန့ၢ်ဒါစူ - ပုၤကတီၢ်န့ၢ်ခဲးတၢ်မူဒါခိၣ် - hsue@khr.org

စီၤအဲလံဘား - ပျီပူၤပုၤန့ၣ်တၢ် - albert@khr.org